
Kövér: indokolatlan 
a népfrontos kormány
Giczy György mindent megtett annak érdekében, 
hogy ellehetetlenítse a beszélőviszonyt a Fidesz és a 
KDNP között -  jelentette ki a Népszavának adott in
terjújában Kövér László, a Fidesz alelnöke, aki az 
MDF-fel kötendő esetleges választási szövétségről el
mondta: annak, hogy a Fidesz támogatottsága jelentős 
mértékben megnőtt, miközben a lehetséges szövetsé
gesek támogatottsága csökkent, nyilván lesznek kö
vetkezményei a megállapodás tartalmára nézve is.
György Bence NÉPSZAVA

-  F enntartja a F idesz azt a 
nem régiben k ia lak íto tt ál
lá spontjá t, m iszer in t nem  
tartja elképzelhetőnek az 
együ ttm űködést a G iczy  
György veze tte  KDNP-vel?
A  m ú lt héten ugyanis ism ét 
ő lett a párt elnöke.
-  Hivatalosan az az 1995 
őszi, Fidesz választmányi 
döntés érvényes, amely há
rompárti együttműködést 
tűzött ki célként. M indad
dig, amíg nem tisztázottak 
a feltételek az együttműkö
dés lehetőségeiről, elha
markodott lenne bármiféle 
döntést hozni, függetlenül 
attól, hogy a régi tartható-e.
Amíg nem látható, hogy a 
választójogi törvény esetle
ges módosítása milyen fel
tételeket teremt, addig 
üyen döntést nem szándé
kozunk hozni. Más kérdés, 
hogy az elmúlt hónapok fej
leményei alapján a Fidesz 
tagságának véleménye ab-

Kövér László
bán elég világos és egyér
telmű, hogy Giczy György 
olyan mértékben tanúsított 
egy potenciális szövetséges
hez méltatlan m agatartást a 
Fidesszel szemben, amely 
több m int nehézzé teszi, 
hogy vele vagy csapatával 
a Fidesz együtt tudjon mű
ködni.

(F olytatás a 6. oldalon)



Kövér: nincs szükség népfrontkormányra
(F olytatás a z 1. oldalról)

-  Vélem énye szerin t em elle tt el
képzelhető-e, hogy m égiscsak tár
gyalóasztalhoz ül a k é t párt?

-  Jó  lenne, h a  a  F idesz és a 
K D N P közö tt m egm aradna a be
szélőviszony an n ak  ellenére, hogy 
G iczy ú r  m indent m eg tett ennek 
ellehetetlenítésére. Ism ervén Giczy 
ú r  po litika i nézeteit, am elyeknek 
az e lm últ hónapokban  hango t is 
ado tt, ezek nehezen hozhatók  kö
zös nevezőre a  Fidesz elképzelései
vel. E zért o lyan tárgyalásnak , 
am ely az első forduló elő tti együtt
m űködésről szólna, nem  látom  i t t  
az idejét.

-  E z ism ét a zt tám asztja  alá, 
hogy a három párti Polgári Szövet
ség  so rsa  m egpecsételődött. Igaz, 
hogy a K D N P  hátrált k i  a m egálla
podásból először?

-  A  P o lg á ri Szövetség  az  ö n - 
k o rm án y za ti v á la sz tá so k ra  k i
a lak u lt, s m eglehetősen  s ik e re s
n ek  b izo n y u lt együ ttm űködési 
fo rm a volt, am elyet G iczy 
G yörgy e lnökké v á la sz tá sak o r 
igyekezett kétségessé tenn i. 
E gyetlen  b a rá tság o s szava sem  
v o lt az  M D F-hez és a  F ideszhez. 
E n n ek  ellenére , érzékelve  a  köz
vélem ény részérő l ta p a sz ta lh a tó  
n yom ást, am ely  a  m érséke lt 
jobbközép  p á r to k  összefogásá
n a k  irá n y á b a  h a to t t ,  t e t t  b izo 
nyos ta k t ik a i  te rm észe tű  g esz tu 
sokat. E n n ek  az eredm énye vo lt, 
hogy  1996 első  h ó n a p ja ib a n  n é 
h á n y  ta lá lk o zó  e re jé ig  a  h á ro m  
p á r t  képviselő i fo ly ta tta k  egyez
te tő  m egbeszéléseket. A  h áro m  
p á r t  k é sz íte tt egy-egy szöveg ter
vezetet, d e  közös szöveg n em  k é 
szü lt belőle.

-  M it a jánlott a Fidesz?
-  A  F idesz a ján la ta  úgy szólt, 

hogy az első fordulós jelö ltá llítás 
kapcsán  állapodjunk  m eg abban , 
hogy a  három  p á rt, az  M DF, a  
K D N P és a  Fidesz egyharm ad- 
egyharm ad arányban  tud jon  sa já t 
em bereket á llítan i közös je lö ltkén t 
egyéni választókerületekben. A  
K D N P képviselői, pontosabban  
Gáspár M iklós  az t m ondta: ez

azért nem  fogadható  el, m ert m ég 
nem  lehet tudn i, hogy a  választá
sok e lő tt fé l évvel vagy egy évvel 
m ilyenek lesznek a  p á rto k  közötti 
erőviszonyok. Az M D F delegációja 
is hasonló m ódon v ita tta  ezt az  el
képzelést. Úgy érveltek, hogy vala
m iféle szim bolikus többséghez az 
M D F-nek ju tn ia  kell, h iszen még
iscsak az M D F volt akko r a legna
gyobb ellenzéki párt. L egalább egy 
40-30-30 százalékos m egoszlást 
szerettek volna elérni, s  ezen a 
p on ton  a  tárgyalások  félbeszakad
tak.

-  A  Fidesz ezen  a héten  kezd i 
m eg a kéto lda lú  tárgyalásokat az  
MDF-fel. M iről dön tö tt a Fidesz?  
M egállapodni vagy tárgyalóasztal
hoz ü ln i a cél?

-  Egyelőre a  saját esetleges el
képzeléseinkről tá jékoztatjuk  egy
m ást. A zért esetleges, m ert a  vá
lasztójogi törvény m ódosításának 
tervezete ham arosan  a korm ány elé 
kerü l, s am eddig  nem  dől el, hogy 
lesz-e belőle törvény, addig  csak 
beszélgetni tudunk . A leglényege
sebb kérdés, hogy szigorítják-e a 
közös jelö ltállítás szabályait. H a a  
közös jelöltre ju tó  töredékszavaza
tok  csak közös lis tá ra  kerü lhetnek  
á t, az  értelem szerűen a közös lista  
kényszerét jelenti. Mivel közös lis
tá t  a  Fidesz, és tudom ásom  szerint 
az  M DF sem  k íván állítani, ez eleve 
k izárná a  közös indulás lehetőségét 
az  első fordulóban.

-  K özeled tek-e  m ár a ké t p á rt el
képzelései a megállapodásról?

-  Az M D F ta lá n  a  m i szempon
tunkból nézve e lham arkodottan  
á llíto tta  fe l előjelöltjeit, akikből a  
tényleges jelö lteket kiválasztják  
m ajd, de ez a  m egállapodás elé kü
lönösebb g á ta t nem  emel. A Fidesz 
elnökségén belü l nem  érzékelek el
lenállást a  szövetséggel szemben, 
nem  látom , hogy lenne a lternatíva  
az eddigi állásponthoz képest. Az 
ördög persze a  részletekben rejlik.

-  M ost m ilyen  arányokat tarta
nak  elfogadhatónak?

-  N em  k ívánok  pontos arányok
ró l beszélni, de  annak, hogy a  Fi
desz tám ogato ttsága jelentős m ér
tékben  m egnőtt, m iközben a  lehet

séges szövetségesek tám ogato ttsá
ga  csökkent, nyilván lesznek kon
zekvenciái a  m egállapodás ta r ta l
m ára  nézve is.

-  M it hozha t a F idesznek az 
M D F-fel való megállapodás?

-  Sokak  sze rin t lehet, hogy csak 
nég y p árti p a r la m e n t lesz, m e rt az 
M D F, a  K D N P és az M D N P is  k i
b u k h a t. S o k an  úgy gondolják , 
hogy ez a F idesz érdeke is, m e rt 
ezá lta l a  jobbközép  p o litik a i m e
zőben  v erseny társ né lk ü l m arad . 
É n  azo n b an  ez t m ásk én t lá tom  
egy ilyen  k ié lezettnek  ígérkező 
v á lasz tás i küzdelem  elő tt, am ely 
a  Fidesz, az  F K G P  és a z  M SZP 
kö zö tt fog  za jlan i. A m érsékelt 
p o lg á ri e rő k  nem  engedhetik  m eg 
m aguknak , hogy 8-10 százalék 
ny i e llenzékre le ad o tt szavaza to t 
h ag y jan ak  a  sü llyesztőbe h u llan i 
a z  M D F-fel és a  K D N f-v e l. M ás
felő l ped ig , h a  hosszú  táv o n  gon
d o lk odunk  egy m érséke lt konzer
v a tív  lib erá lis  jobbközép  p o liti
k a i töm örülés k ia lak ítá sáb an , ak 
k o r  ny ilvánvalónak  tű n ik , hogy 
ebben  a  vá lasz tás i e redm ényektő l 
függetlenü l is he lyet kell, hogy 
k a p jo n  az az em beri, szellem i po
ten c iá l, am ely  az  M DF, az 
M D N P, ille tve a  K D N P L a to rc a i
féle  irán y v o n a láb an  le lhető  fel.

-  H árom  politika i erő verseng  
m anapság a legnagyobb tám oga
tottságért, a F idesz m elle tt az 
M S Z P  és a  K isgazdapárt áll az 
élen a népszerűségi listákon. Van
nak-e olyan érvek, am elyek olyan  
sú lyú a k  lehetnek, hogy a Fidesz 
együ ttm űköd jön  az M SZP -vel?

-  Term észetesen vannak  ilyen 
érvek. H a nem  lennének, akko r a 
helyzet nagyon egyszerű és könnyű 
lenne. A  problém a a  rendszervál
tozás történelm i szituáció jának sa
játosságából fakad. N em  arró l van 
szó, hogy egy stab il dem okráciá
b a n  egy éppen korm ányzó balkö
zép p á r t  együtt tu d -e  m űködni egy 
jobbközép form ációval, hanem  a r
ról, hogy a rendszerváltozás ta r ta l
m áról, céljáról és értelm éről vallo tt 
nézetek  különbözősége eleve k é t
ségessé teszi, hogy lehetséges-e az 
egym ással szöges ellentétben álló

felfogások között kom prom isszu
m ot terem teni. Je len  p illana tban  
erőteljes m orális p rob lém ák is szí
nezik  a  po litikai életet. N em  egy
szerű annak  a  Fidesznek, am ely 
m agát az  1988 m árciusában, az 
akkori rendszerrel és an n ak  képvi
selőivel szem ben fogalm azta meg, 
együttm űködni o lyan szem élyek
kel, ak ik  az t az  időszakot képvise
lik, am elyből a  Fidesz a  jelenkori 
M agyarország összes prob lém áját 
eredezteti. A ki a z t gondolja, hogy 
a  történelem ben valaha elkövetett 
bűnökre  m inden m egfontolás nél
kü l a pragm atizm us jegyében fá ty 
la t lehet borítani, az  ne  csodálkoz
zon azon sem, ha  az em berek egyre 
nagyobb hányada  érzi úgy, hogy 
néhány  millió, vagy néhány  száz
m illió fo rin t elsíbolása bocsánatos 
bűn.

-  M iket tek in th e tü n k  olyan ér
veknek , am elyek erősebbek a m ost 
elm ondottaknál?

-  Term észetesen a z t á llíto ttam , 
hogy kü lönböző típ u sú  érvek  á ll
h a tn a k  egym ással szem ben és 
nyilvánvalóéin az a d o tt sz ituáció 
b a n  az érvek súlyát, azok  követ
kezm ényeit m érlegeln i kell. E lv i
ekben  lé tezhe t o lyan  rendk ívü li 
válsághelyzet, am elyben ezekre a 
m egfonto lásokra tek in te t nélkü l 
össze kell fogni m indenkivel, ak i 
ennek  a  válsághelyzetnek a  m eg
o ldásában  szerepet tu d  vállaln i. 
A zonban H orn G yula  úgynevezett 
népfrontkorm ányos ötletével nem 
csak azé rt nem  szim patizálok, 
m ert az  m á r önm agában  jellem ző, 
hogy k inek  m ilyen  szavak  ju tn ak  
az eszébe, han em  m ert egy ilyen 
típusú , széles egységet töm örítő  
korm ányra, m in t ahogy az előző 
kam pányban  szin tén  az M SZP á l
ta l szlogenként h aszn á lt szakértő i 
ko rm ányra  is, csak  a  parlam en ti 
dem okráciában  ritk a , válságos 
időszakokban  van  tényleges lehe
tőség. M inden gond ellenére, am e
lyet a  koalíció  ko rm ányzása oko
zo tt, m ásfelől éppen e  p rob lém ák 
m egoldásának  kényszere m ia tt 
1998-ban sem m iképp sem lesz in 
doko lt egy ilyen  „népfron tos k o r
m án y ” felállítása.
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